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Abstract

This is a cross-sectional  descriptive and analytical  study,  conducted at 

Khartoum  teaching  hospital  during  the  period  from  March  2010/ 

September 2010. The aim of this study was to estimate the fibrinogen 

level in Sudanese smokers who attended in Khartoum teaching hospital. 

Sixty Sudanese healthy smokers were informed about the study and their 

agreement  for  participation  was  obtained.  The  study  population  was 

divided  in  to  three  groups  according  to  the  duration  of  smoking  and 

number of cigarettes smoked per day as follows:

The  first  group  was  smoking  for  less  than  10  years,  the  mean  of 

fibrinogen level was  3.33g/L , while the second group were smoking 

for 10 to 20 years, the mean of fibrinogen level was  5.39g/l. And the 

third group was smoking for more than 20 years, the mean of fibrinogen 

level was 7.14g/l.

According to the number of cigarettes smoked per day the population was 

also divided into three groups, the mean of fibrinogen level was 3.41g/l 

in the first group who smoked less than 10 cigarette /day,  5.7g/l in the 
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second group who smoked from 10 to 20 cigarette /day, and 6.97g/l in 

the third group who smoked more than 20 cigarette /day.

The results obtained indicated that the fibrinogen level was in the normal 

range in the first group according to intensity and duration of smoking. 

But in comparison with control group, fibrinogen level was statistically 

higher. While the fibrinogen level was much raised in the other groups 

and the rise is statistically significant in comparison with control group, p 

value=0.000.

Finally,  In  conclusion  the  results  obtained  in  the  current  investigation 

proved that smoking increased the level of fibrinogen and the increase in 

level  is  directly  related  to  the  duration  of  smoking  and  number  of 

cigarettes smoked/day.
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ةةةةةة ةةةةةةةة

الخرططوم           مستشطفى فطي أجريطت ، وتحليليطة وصطفية مقطعية دراسة  هذه

مارس     الفترة خلل هذه.    2010سبتمبر /  2010التعليمي من الهدف وكان  

السططودانيين         المططدخنين دم فططي الفيططبرينوجين مسططتوى تقططدير  .الدراسططة
.

الدراسطة           هطذة فطي للمشطاركة مطدخنا سطتون موافقطة علطي الحصول تم  وقد

و            التططدخين لمططدة وفقا مجموعات ثلث إلى الدراسة مجتمع تقسيم تم  حيث

يوميا         المستهلك السجائر تدخين لعدد وفقا اخري مجموعات .ثلثة

التطططدخين         لمطططدة وفقطططا تقسطططيمها تطططم الطططتي المجموعطططات  :  بالنسطططبة
:

تطدخن         كطانت والطتي الولطى للمجموعطة الفيطبرينوجين مسطتوى متوسط  كان

عطن    تقطل ،   10لمطدة الثانيطة /      3.33سنة المجموعطة أن حيطن فطي لطتر جطرام  

بيطن    تطدخن .  5.39سنة   20حتي  10والطتي الخيطرة /  المجموعطة لطتر جطرام  

من      أكثر تدخين كانت الفيبرينوجين      20والتي مستوى متوسط وكان ، عاما  

لتر / 7.14لديهم  جرام .                                                         .

مجموعطات           ثلث إلطى المطدخنيين قسطم الواحد اليوم في السجائر لعدد  وفقا

:أيضا

الفيبرينوجين      مستوى متوسط الولى /    3.41وكان المجموعة في لتر جرام  

مطن     أقطل يطدخنون ،    10الطذين يوميا المجموعطة/  5.7سيجارة فطي لطتر جطرام  
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مطن      يدخنون الذين - 10الثانية و    20  ، يوميا فطي / 6.97سيجارة لطتر جطرام  

مطططن       أكطططثر يطططدخنون الطططذين الخيطططرة يوميا  20المجموعطططة سيجارة .

فطي           الططبيعي المعطدل فطي كطان الفيبرينوجين مستوى أن إلى النتائج  وتشير

المجموعة          مع بالمقارنة ولكن التدخين، ومدة لكثافة وفقا الولى  المجموعة

   . مسططتوى       كططان إحصططائيا أعلططى الفيططبرينوجين مسططتوى كططان ،  الضططابطة

المجموعطططة        مطططع مقارنطططة الخطططرى المجموعطططات فطططي زائدا  الفيطططبرينوجين

كططططططططبيرة      =  المعنويططططططططة قيمططططططططة إحصططططططططائيا ، 0.000الضططططططططابطة . 
.      

السطجائر           وعدد التدخين لمدة وفقا يذيد الفيبرينوجين مستوى أن إلى  نخلص

الواحد   اليوم .في
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